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 2022ديسمبر  -مجلة علمية محكمة -مجلة كلية الآداب بالهادي الجديد

 صبرين عبدالجيد علي القصاص د.                                                      دانق بهيهي فريد ضرب سابهر

 دانق بويهي فريذ ضرب سابور 
  ( تاريخية تحليليةدراسة أثرية  )

 )*( د/ صــبرين عبذ الجيــذ علي القصــاص
 :الملخص
تحميمية", وهه ججيج يشذخ لأول تاريخية "دراسة أثخية  فخيج ضخب سابهر بحث بعشهان دانق بهيهي  

إلقاء الزهء عمى الجانق في يتشاول هحا البحث و  -عمى حج عمسي -من قبل ولم يدبق نذخ مثيل له مخة
من حيث الذكل   - مهضهع الجراسة - الجانق صفضهء ما أشارت إليه السرادر والسخاجع, كسا يتشاول و 

الحالة الاقترادية  في العرخ ضافة إلى دراسة وتحميل بالإ, وتحميمها ودراسة نرهص كتاباته العام
البهيهي ومجى التجههر الاقترادي الحي عانت مشه البلاد, وكيف كانت الديطخة البهيهية إيحاناً ببجء مخحمة 
ججيجة في حياة الجولة العباسية وهي مخحمة انتقال الدمطة فعمياً من الخمفاء العباسيين إلى الأمخاء البهيهيين 

لإضافة إلى ذلك يتشاول البحث تهضيح الأسباب التي أدت إلى ضخب هحا الجانق, وهل اُستخجم وزناً أم با
يتشاول دراسة وتحميل الأحجاث الدياسية الجاخمية في عهج  فزلًا عن ذلك فإن البحثفئة لمتجاول الشقجي, 

ل عمى تاريخ الدك, ولهحا الأميخ سمطان الجولة لمتهصل إلى تاريخ ضخب هحا الجانق؛ حيث أنه لا يذتس
لأنه يمقي الزهء عمى الحالة الاقترادية خلال العرخ البهيهي وبرفة خاصة خلال  ؛أهسية كبيخةالجانق 

 . بين الشقهد والأحهال الدياسية والاقتراديةالهثيقة الرمة  يثبت كسا أنه فتخة حكم الأميخ سمطان الجولة,

 سابهر سمطان الجولة, ,باللهالقادر  دانق, بهيهي, الكلمات الذالة:
 

Danq Buyihi is rare to striking Sabor 

(analytical historical archaeological study) 

Abstract:  

A research titled “Danq Buyihi, rare Striking of Sabor "An analytical historical 

archaeological study', Which is new and has never been published before - to the 

best of my knowledge. - The subject of the study - in terms of the general form 

and the study and analysis of the texts of its writings In addition to studying and 

analyzing the economic situation in the Buyihi era and the extent of the economic 

deterioration that the country suffered from, and how the Buyihi control marked 

the start of a new phase in the life of the Abbasid state, which is the stage of the 
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 العدد السادس عشر -مجلة علمية محكمة -مجلة كلية الآداب بالهادي الجديد

  (9687-2536) ي المهحد للطباعةالترقيم الدول                          (5551 -2735)الترقيم الدولي المهحد الإلكتروني 

actual transfer of power From the Abbasid caliphs to the Buyihi princes, in 

addition to that, the research deals with clarifying the reasons that led to striking 

this Danq, and whether it was used as a weight or a denomination for monetary 

circulation, Additionlly deals with study and analysis of the internal political 

events during the reign of Prince Sultan al-Dawla in order to arrive at the date of 

striking this Danq. Since it does not include the date of minting, this is of great 

importance; Because it sheds light on the economic situation during the Buyihi  

era, especially during the reign of Prince Sultan al-Dawla, and it also proves the 

close link between money , the political and economic conditions.  
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